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Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Szanowna Pani Minister!
Po zapoznaniu siê ze stanowiskiem Œl¹skiego Zwi¹zku Gmin i Powiatów zwracam siê z zapytaniem

o mo¿liwoœæ zajêcia przez Ministerstwo Edukacji Narodowej stanowiska w kwestii odp³atnoœci za us³ugi
œwiadczone przez przedszkola, dla których organem prowadz¹cym jest gmina, w zakresie przekracza-
j¹cym podstawê programow¹ (w znaczeniu u¿ytym w ustawie z dnia 7 wrzeœnia 1991 r. o systemie oœ-
wiaty, j.t. DzU z 2004 r. nr 256 poz. 2572).

Kwestia odp³atnoœci za zajêcia wykraczaj¹ce poza realizacjê podstawy programowej przez kilkana-
œcie lat rozwi¹zywana by³a na poziomie gmin poprzez uchwa³y rad gmin okreœlaj¹ce wysokoœæ odp³atno-
œci z tego tytu³u. Uchwa³y te podejmowane by³y na podstawie obowi¹zuj¹cej wówczas ustawy i nie by³y
kwestionowane przez nadzór prawny wojewodów, w zwi¹zku z tym funkcjonowa³y w obrocie prawnym,
a samorz¹dy zak³ada³y, i¿ stan ten ma charakter trwa³y. Jednak w ostatnich latach pojawi³y siê orzecze-
nia s¹dów podwa¿aj¹ce wa¿noœæ wspomnianych uchwa³, co sprawi³o, ¿e na porz¹dku dziennym s¹ kwe-
stie zwrotu op³at rzekomo nienale¿nie pobranych. Nale¿y przy tym zauwa¿yæ, ¿e op³aty te by³y
pobierane przez gminy za faktycznie wykonane us³ugi.

Przedstawione niejasnoœci precyzuje nowelizacja ustawy o systemie oœwiaty, która wesz³a w ¿ycie
w dniu 1 wrzeœnia 2010 r. Przepisy te jednak nie dotycz¹ op³at pobranych w przesz³oœci. Ich zwrot na
podstawie orzeczeñ s¹dów spowodowa³by olbrzymie straty finansowe dla bud¿etów gmin. Jasne stano-
wisko Ministerstwa Edukacji Narodowej na pewno pomog³oby gminom w rozwi¹zaniu przed s¹dami
problemów wynik³ych z nieprecyzyjnych przepisów.

Z powa¿aniem
S³awomir Kowalski




